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رییس دانشگاه همچون ماه هاي گذشته، در پایان ماه تیر 94 
گزارشي مکتوب به دانشجویان، کارکنان و اعضاي هیئت علمی 

ارایه کرد.
متن کامل گزارش به این شرح است:

همکاران دانشگاهي سلام
تیرماه 94 با عید فطر در روزهاي پایاني مزین شد. امیدوارم این 
عید بزرگ مسلمین در سراسر جهان به دنبال ماه روزه داري 
بر همه شما مبارک بوده باشد و آنچه در این ماه و شب هاي 

گران سنگ قدر از درگاه 
خداوند طلب کرده اید برایتان 

مقدر گردد. توصیه این است که 
در ماه رمضان انسان کار خود را 
کم کند و بیشتر به عبادت بپردازد. 
من براي دومین سال پیاپي نه تنها 
موفق به اجراي این توصیه نشدم، 
بلکه کار بیشتر و فشرده تر از معمول 
این است که  امیدم  تنها  و  شد 
این  و  باشم  خدمت خلق کرده 
عبادت منظور گردد تازه اگر نیت 

خالصي در میان باشد.
گزارش این ماه بیشتر تحلیلي از 
رویدادهاي مهم است و کمتر به 
اخبار رسمي مي پردازم. امیدوارم 
موردتوجه شما قرار گیرد و 
چنانچه نقدي بر آن دارید برایم 
ارسال کنید. من از طریق ایمیل 
chancellor@tums.ac.ir مستقیماً 

نظرات شما را دریافت مي کنم.

Á  دانشگام و مذاكیات
ايیان با ش+٥

روز 2٣ تیرماه روز اعلام نتیجه مذاکرات 
22 ماهه ایران با کشورهای5+1 
درباره موضوع انرژي هسته اي بود. 
به جهت اهمیت این موضوع در 
حال حاضر براي کشورمان مایلم 
دیدگاه خود را با شما در میان بگذارم ضمن اینکه به نظرم از 
جهت جامعه دانشگاهي هم مي تواند منشأ تحولات مهمي باشد.

صرف نظر از اینکه توافق به عمل آمده چه مزایایي را براي کشور 
و دنیا دارد، مي خواهم به موضوع دیگري اشاره کنم که شاید 
کمتر موردتوجه قرار گرفته باشد. در طي حدود 2 سال گذشته 
گروه مذاکره کننده هسته اي ایران درگیر یک نبرد تمام عیار با 
6 کشور بزرگ دنیا بود. این یک نبرد واقعي بود که شواهد آن 
را بیان خواهم کرد اما به شیوه اي جدید و با لب خندان. مردم 

گزارش تیر 94 ريیس دانشگاه به دانشجويان، كاركنان و اعضاي هیئت علمی

درس هايی از مذاكرات ايران 
با ١+٥ و تحليلي بر كارانه 
مبتني بر عملكرد
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ایران در طول این مدت در گزارش های ارائه شده 
چهره خندان و گشاده روی وزیر امور خارجه ایران را مکرر 
دیدند و حتي بعضي از سیاسیون دچار اشتباه شده و این لبخند 
را ناشي از ضعف تصور کردند و به آن ایراد گرفتند؛ اما واقعیت 

چیز دیگري است که از زبان طرف مقابل شنیدني تر است.
آقاي جان کري وزیر امور خارجه امریکا دکتر محمدجواد ظریف 
را چنین توصیف مي کند: یک مذاکره کننده توانمند و محکم، 
میهن دوست و مردي که در مسیر آنچه به آن اعتقاد دارد براي 
هر اینچ جنگید. ...ما هردو توانستیم در این مذاکرات با احترام 

متقابل روبرو شویم حتي وقتي بحث ها خیلي داغ مي شد.
خانم سوزانا مالوني یک کارشناس ایران از مؤسسه بروکینگز 
درباره وزیر خارجه کشورمان چنین مي گوید: اینکه فکر کنیم 
او بیشتر یک آمریکایي است تا ایراني یک سوءبرداشت بزرگ 
است. او یک محصول کامل جمهوري اسلامي است و اتفاقي 
نیست که در یک زمان بحراني براي پذیرش یک مسئولیت بسیار 
سطح بالا انتخاب شده است )به نقل از یاهو نیوز(. از این اظهارات 
مي توان نتیجه گرفت که نبرد واقعي رخ داده است اما در محیط 
آرام وین یا ژنو. البته مردم طنزپرداز ایران از این موضوع هم 
نگذشتند و محل هاي دیگري را براي مذاکرات پیشنهاد دادند 
تا سه روزه به نتیجه برسد! ما در این نبرد جزء برندگان هستیم 
چرا که توانسته ایم در مقابل 6 قدرت بزرگ دنیا به بسیاري از 

اهداف خود دست پیدا کنیم.
توافقي که اسرائیل آن را یک »اشتباه تاریخي« دانست و عربستان 
سعودي از آن نگران شد ولي در متن بیانیه مشترک ایران و 
1+5 به عنوان »یک فصل جدید« در ارتباطات بین الملل نامیده 
شد. این عصبانیت اسرائیل و تحلیل هاي بعدازآن که شکاف 
بین امریکا و اسرائیل را در ٣٠ سال گذشته، بي سابقه نمود 
بسیار خوشایند است و نشان دهنده میزان موفقیت نمایندگان 
بود. من در  دنیا  به  ایران  واقعي  کشورمان در معرفي چهره 
سال هاي نه چندان دور شاهد مستقیم واکنش هاي بین المللي 
به اظهارات نسنجیده برخي افراد در ایران بودم که تنها نتیجه 

آن مدعي شدن بیشتر قلدرهاي اسرائیلي بود.
شکي نیست که در هر نزاعي طرفین چیزهایي را از دست مي دهند 
حتي کسي که برنده محسوب مي شود. کشور ما که بدون شک 
در جنگ عراق برنده بود و ضمن حفظ تمامیت ارضي، استقلال 
و نظام سیاسي خود را با یک دفاع مقدس به طور کامل محفوظ 

داشت، علاوه بر خسارت سنگین و جبران ناپذیر انساني شهادت 
بیش از دویست هزار ایراني مسلمان و غیرمسلمان، نتوانست 
خسارت هزار میلیارد دلاري برآورد شده را از کسي مطالبه کند. 
بنابراین باید دانست که حل وفصل مناقشات چه در فضاي گفتگو 
که بدون شک ارجح است و چه در میدان جنگ، با هزینه همراه 
است و نمي توان انتظار داشت در دنیاي امروز یک طرف برنده 
مطلق و دیگري بازنده مطلق باشد، تاریخ معاصر حداقل در 5٠ 

سال گذشته شاهد خوبي بر این ادعاست.
با این نگاه مي خواهم به دو نکته اشاره کنم. اول آن که با فکر 
نتایجي به دست مي آید که هرگز با زور حاصل نمي شود و این 
موضوع علیرغم سادگي کمتر در جامعه ما موردتوجه قرار دارد. 
تفکر در هر کاري باعث بهتر شدن نتیجه مي شود حتي در امور 
ساده اي مانند کفش پوشیدن و خرید مواد خوراکي. ما به طور 
عجیبي عادت کرده ایم هر چیز را همان طور که هست بپذیریم 
و تکرار کنیم درحالي که اگر کمي فکر کنیم در بسیاري موارد 
متوجه مي شویم آنچه عادتاً انجام مي شود یا غلط است یا راه 
بهتر براي آن وجود دارد. همه شما افرادي را دیده اید که هر بار 
مي خواهند چیزي را از کیف خود خارج کنند باید تمام محتویات 
آن را بیرون بریزند. به نظر شما پشت این عادت تفکري وجود 
دارد؟ همین طور است رفتار ما در خیابان با دیگران که هم در 
رانندگي و هم در پیاده روي و هم در صف و هم در مترو و هواپیما 
بروز دارد؛ و همین طور است رفتار ما در خانواده و محیط کار که 
اگر خوب بنگریم متأسفانه در بسیاري موارد جاي خالي فکر و 
غلبه عادت را در آن به خوبي مي بینیم. ما باید نقش و اهمیت 
تفکر را در جامعه احیا کنیم و از افرادي که فکر مي کنند تقدیر 
کنیم. تیم مذاکره کننده ایران در قریب 2 سال گذشته نمونه 
خوبي از حرکت بر اساس تفکر را به نمایش گذاشت که به واقع 
شایسته تقدیر است. متون مذهبي ما مملو از آیات و روایاتي 
است که بر اهمیت فکر به عنوان برترین عبادات تأکید کرده اند.

دوم اینکه کساني مي توانند صاحب فکر درست باشند که آموزش 
درست و مرتبط دیده باشند. یک گروه دیپلماتیک آموزش دیده و 
کارآزموده از یک کشور تحت تحریم با معضلات جدي اقتصادي 
ناشي از آن، توانست باقوت و شجاعت در مقابل قدرت هاي بزرگ 
سیاسي اقتصادي دنیا بایستد و از منافع ملي دفاع کند. باید 
بپذیریم که براي هر کار دانشي وجود دارد و نیز افرادي این 
دانش را در اختیار دارند. بدیهي است که تعهد به اهداف و 
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آرمان ها شرط لازم براي به کارگیري این دانش در مسیر درست 
است اما بدون شک کافي نیست.

به عنوان یک کشور منطقي در جامعه  ایران  شناخته شدن 
بین الملل در طي این مذاکرات یک دستاورد بسیار ارزشمند 
است که در داخل کشور چندان نمودي ندارد و به گمان من 
براي کشورمان بسیار فراتر از ابعاد اقتصادي رفع تحریم ها است. 
در واقع این فصلي جدید در تاریخ پرشکوه ایران در عرصه جهاني 
است که مي تواند براي جامعه دانشگاهي هم بسیار مهم و اثرگذار 
باشد و امکان پیشرفت علمي را بیش ازپیش فراهم سازد. براي 
وزیر اندیشمند امور خارجه و همکاران کارآزموده وي در تیم 
مذاکره کننده که با خودباوري و شجاعت توانستند این دستاورد 
بزرگ را براي کشورمان رقم بزنند آرزوي عزت و سلامت مي کنم. 
مجاهدت ایشان در 2٠ ماه گذشته بارها مورد تأیید رهبر معظم 
انقلاب و رئیس جمهور محبوب قرار گرفت. ما هم مي توانیم در 
بعد دانشگاهي به همین خوبي معرف توانمندي هاي ایران در 

جهان باشیم و حرکت خود را در این راه آغاز کرده ایم.

Á كارانه مبتني بی عملكید
در طي 2 ماه گذشته تسویه حساب کارانه 6 ماه دوم سال 9٣ 
براي همکاران کادر درماني دانشگاه بر اساس دستورالعمل جدید 
انجام شد. این دستورالعمل شامل دو بخش پزشکان و کارکنان 
غیرپزشک است که به طور خلاصه به هر یک اشاره اي مي کنم.

در دستورالعمل کارکنان غیرپزشک که با عنوان کارانه مبتني بر 
عملکرد شناخته مي شود تغییراتي نسبت به آنچه تاکنون وجود 
داشت ایجاد شده که از مهم ترین آن ها براي گروه پرستاري 
است. ضریب  تعیین ضریب سختي بخش و ضریب کیفیت 
پرزحمت  تعریف شده است که بخش هاي  این  براي  سختي 
مانند اورژانس و آي سي یو بهره مندی بیشتر از کارانه داشته 
باشند. ضریب کیفیت نیز تابع نحوه کارکرد افراد است که بین 
٠/7 تا 1/1 بر اساس نظر مسئولان ذي ربط در بخش تعیین 
مي گردد. همچنین ضریب شغلي براي رده هاي مختلف درماني 
در نظر گرفته شده که مبناي آن میزان مسئولیت فرد است. 
اتفاق دیگر در نظر گرفتن ضریب 2/5 براي اضافه کار در ساعات 
غیرموظف است که قبلًا در بعضي بیمارستان هاي دانشگاه ما 
هم عمل مي شد. هدف از این ضریب جذب پرسنل بیمارستان 
براي پر کردن ساعات عصر و شب و تعطیل است. در اصلاحیه 

این دستورالعمل براي سنوات سابقه هم ضریبي در 
نظر گرفته شد که یکي از درخواست هاي پرسنل با سابقه 

بیشتر بود. البته قانون بهره وري هم علیرغم اشکالات جدي که 
به نحوه اجراي آن وارد است برقرار است. مهم تر از همه موارد 
فوق افزایش سهم کارکنان از جزء حرفه اي تعرفه بود که از 
2٠% به 27/5% افزایش یافت. در نظام قبلي 2/5% هم در اختیار 
بیمارستان بود که به مسئولان رده هاي مختلف پرداخت مي شد 
و چارچوب مشخصي نداشت. اکنون تمام این 27/5% بر اساس 
معیارهاي روشن بین تمام کارکنان توزیع مي شود. درمجموع 
نگاه این دستورالعمل جهت دهی به پرداخت کارانه بر اساس 
عملکرد بیشتر و کیفي تر است و عواملي نظیر اضافه کار تشویقي 

که مي توانست تابع نظر اشخاص باشد حذف شده اند.
نکته دیگر نحوه تسویه حساب کارانه 6 ماه دوم سال 9٣ بود که 
همکاران به خوبي به یاد دارند با 7٠ درصد افزایش نسبت به 
عملکرد نیمه اول همان سال به صورت علي الحساب پرداخت شده 
بود. بنابراین هر فرد عددي معادل 1.7 متوسط کارانه 5 ماه 
اردیبهشت تا شهریور 9٣ را بدون محاسبه دریافت کرد و اکنون 
مابه التفاوت  مبناي کارکرد  بر  و  این دستورالعمل  اساس  بر 

محاسبه گردید.
لازم به ذکر است که تعداد قابل توجهي از همکاران بر اساس این 
محاسبه نسبت به علي الحساب پرداختي به بیمارستان بدهکار 
مي شدند که این بدهي براي تمام کارکنان بخشوده شد. در 4 
بیمارستان نیز به دلیل اعتراضات قبلي کارکنان، مابه التفاوت 
سهم کارکنان از جزء حرفه اي تعرفه با فرمول ثابت و به صورت 

ضریبي اضافه بر 1/7 قبلي پرداخت شد.
این  مقایسه  به  افراد شروع  که  بود  این  رایج  اشتباه  اولین 
پرداخت به تنهایي و بدون در نظر گرفتن عدد علي الحساب 
قبلي نمودند. روشن است که این قیاس غیرمنطقي است چون 
به دلایل مختلف ازجمله مرخصي استحقاقي و استعلاجي یا 
تغییر میزان کارکرد ممکن است علي الحساب پرداختي بیش 
از کارکرد واقعي فرد بوده باشد. ایراد دیگر ناشي از تجمیع 
پرداخت مابه التفاوت 6 ماه بود که به صورت یک عدد بزرگ 
در بعضي موارد حساسیت برانگیز شد. موضوع دیگر اختلاف 
دیگر  رده هاي  اعتراض  باعث  که  بود  رده ها  بعضي  دریافت 
شد. البته اعتراضات غیر مرتبطي هم وجود داشت که اصولاً 
به نظام پرداخت مربوط نمي شد و بیشتر نوعي سوءاستفاده 
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پرستار  آموزش  بحث  مانند  بود  موقعیت  این  از 
مجزا  موضوعاتي  که  پرستاري  تعرفه خدمات  و  مهارتي 
این  به  ورود  قصد  من  بحث هستند.  این  با  مرتبط  غیر  و 
موضوعات را که اصولاً خارج از حوزه تصمیم گیري دانشگاه 
است، ندارم اما مخالفت با اصل پرداخت مبتني بر عملکرد 
که بعضاً مطرح شد نیاز به توضیح بیشتري دارد. شکي نیست 
که مدل پرداخت قبلي داراي ایرادات جدي بود به نحوي که 
باعث شیفت نیروها به بخش هاي ساده تر مي شد. همچنین 
پرداخت هاي تشویقي که بدون نظام مشخص صورت مي گرفت 
مي توانست باعث نوعي تبعیض باشد گرچه در مواردي هم 
به جا بود. از طرف دیگر بدون تردید دستورالعمل جدید هم 
خالي از اشکال نیست و نمي تواند همه مشکلات را حل کند. 
اما در مسیر درست و به منظور متناسب کردن میزان پرداخت 
با عملکرد واقعي تهیه شده است؛ طبعاً وظیفه ما انعکاس نقطه 
نظرات اصلاحي به مسئولان وزارتي است که قبلًا انجام شده و 
بعداً نیز ادامه خواهد داشت. انصاف این است که همکاران کادر 
درماني در تمام محیط هاي دانشگاه قدر شرایط را بشناسند و با 
بزرگ کردن مشکلات موجود در راه اجراي این دستورالعمل، 
اول سال  نیمه  برابر   4 تا   2 پرداختي  افزایش  موضوع  اصل 
9٣ را آنهم در شرایطي که دولت با معضلات جدي اقتصادي 
به توضیح نیست که  نیاز  نگیرند.  ندیده  و منابع روبروست، 
دولت محترم به جهت اولویت دادن به موضوع سلامت این 
مقدار منابع را در اوج بحران اقتصادي به این حوزه اختصاص 
داد و شاید همکاران بهداشتي درماني تنها گروهي باشند که 
علیرغم کمبود منابع در سال 9٣ افزایش درآمد جدي داشتند. 
اکنون نیز انتظار به حق از همه ما این است که با احساس 
مسئولیت و تلاش جدي، براي بهبود کیفیت ارائه خدمت به 
سیل نیازمندان همت کنیم تا مردم نیز شیریني اولویت یافتن 
موضوع سلامت را حس کنند و از محیط هاي درماني دولتي 
که سال ها باعث نارضایتي بود، راضي باشند. باید اضافه کنم 
محصول نهایي دستورالعمل جدید با اصلاحات انجام شده از 
فروردین ماه 94 به دست خواهد آمد و از همکاران مي خواهم 
دفاتر  از طریق  را  نظرات خود  نقطه  آن  به  منطقي  نگاه  با 
پرستاري و مدیریت بیمارستان منتقل نمایند و البته در نظر 
داشته باشند تمام مشکلات معیشتي کارکنان از طریق این 
دستورالعمل حل نخواهد شد. در مورد همکاران پزشک موضوع 

کمي متفاوت است. به این همکاران نیز در نیمه دوم سال 
9٣ کارانه بر اساس متوسط عملکرد 5 ماه قبل به اضافه %4٠ 
به صورت علي الحساب پرداخت شد و کارکرد واقعي محاسبه 
نشد. اکنون طبق دستورالعمل جدید که تفاوت اصلي آن با قبل 
در نظر گرفتن ضریب متفاوت پرداختي به پزشکان به نسبت 
عکس با رقم کارانه است؛ کارکرد افراد در نیمه دوم سال 9٣ 
محاسبه شد و مابه التفاوت پرداخت گردید. در این گروه نیز 
تعدادي از همکاران بر اساس عملکرد واقعي مبالغ جدیدي 
دریافت کردند و عده اي بدهکار شدند که مقرر شد در طي 
ماه هاي بعد از حساب آنان کم شود. براي من جالب بود که 
بعضي همکاران نسبت به این موضوع معترض بودند و از اینکه 
باید اضافه پرداختي سال گذشته را برگردانند ناراحت شدند 
که درک علت آن براي من کمي مشکل بود. البته در تجربه 
22 ماه گذشته موارد مشابه که قادر به درک آن نیستم کم 
رخ نداده است! اما ما آماده دریافت نظرات همکاران از طریق 
رؤساي بیمارستان ها براي اعمال اصلاحات در حد اختیارات 

دانشگاه و انعکاس سایر موارد به وزارت متبوع هستیم.
در گروه پزشکان اصلاح تعرفه ها که بیشتر شبیه یک انقلاب 
در نظام اقتصاد درمان بود به طور طبیعي باعث افزایش درآمد 
همکاران شده است ضمن اینکه درصد پرداخت به رشته هایي 
که درآمد پایین تر داشتند تا 9٠ درصد افزایش یافته و براي 
بالاتر  تعرفه  از جمله  مختلف  به دلایل  بالا  درآمد  با  افراد 
خدمات در آن رشته این میزان تا 45 درصد کاهش مي یابد 
و سقف ریالي پرداخت نیز براي تعدیل فعالیت ها در سه حوزه 
اقشار  بین  عدالت  رعایت  نیز  و  درمان  و  پژوهش  آموزش، 
کیفیت  کنم ضریب  اضافه  باید  تعیین خواهد شد.  مختلف 
که در دستورالعمل جدید اضافه شده است در این مقطع به 
جهت تعجیل در پرداخت براي همه یکسان در نظر گرفته شد. 
همچنین ضریب میزان حضور اساتید در انجام پروسیجرها در 
اغلب بیمارستان ها به صورت متوسط بالا محاسبه شد. طبیعي 
است که پس از تعیین این ضرایب تغییراتي در پرداخت ها از 

فروردین 94 رخ خواهد داد.
همین جا لازم مي دانم از همکاران مدیریت امور مالي دانشگاه و 
بیمارستان ها که در این مدت به طور شبانه روزي تلاش کردند 
تا قبل از عید سعید فطر پرداخت ها تکمیل شود، تشکر نمایم. 
علاوه بر این معاونان محترم توسعه و درمان نیز در برخي 
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بیمارستان ها حاضر شدند و به سؤالات همکاران پاسخ دادند 
که شایسته تقدیر است.

به  تغییر نظام پرداخت  از تمام مسائل حول وحوش  گذشته 
از  با درجاتي  پزشکان و کارکنان که به طور طبیعي همواره 
نارضایتي همراه خواهد بود، لازم مي دانم به دو نکته اساسي 

اشاره کنم.
1- نظام کارانه که مبتني بر ارتباط مستقیم بین کارکرد و 
پرداخت است از اساس داراي مشکلاتي است و تغییرات آن 
عمدتاً باعث جابجایي محل مشکل مي شود و نه رفع آن. هر 
مکانیسمي در این نظام که باعث افزایش پرداخت به عده اي 
شود به طور طبیعي با کاهش پرداخت به گروه دیگري همراه 
خواهد بود و این یعني رضایتمندي گروه اول و نارضایتي گروه 
دوم. این چرخه در طول دو دهه گذشته به وضوح دیده شده 
است. به عنوان مثال بیمارستان فارابي در این مدت به دلیل 
تعرفه بالاي خدمات چشم پزشکي به طور غیرمنطقي همواره 
مورد استقبال پرسنل بوده است و بیمارستان روزبه به دلیل 
تعرفه بسیار پایین خدمات روانپزشکي بستري و عدم پرداخت 
سوبسید براي آن محل نامناسبي براي کار محسوب می شده 
است. همین طور است بیمارستان هاي بزرگ مثل امام خمیني، 
دکتر شریعتي و مرکز طبي کودکان که علیرغم حجم کار زیاد و 
بعضاً طاقت فرسا متوسط کارانه پاییني داشته اند. اکنون با تغییر 
نظام کارانه و تعرفه ها تغییراتي در این وضع ایجاد خواهد شد 
و انتظار مي رود با رضایت گروه هایي و نارضایتي گروه هاي دیگر 
همراه باشد. در مورد پزشکان نیز باید اولویت گرفتن خدمات 
درماني را که به طور مستقیم باعث افزایش درآمد مي شود، بر 
آموزش و پژوهش به مشکلات این مدل اضافه کرد. شاید به 
همین دلیل است که در بسیاري از سیستم هاي پیشرفته از 
این روش استفاده نمي کنند و نظام پرداخت به صورت ثابت 
فرد در طي یک سال  تنظیم مي گردد و عملکرد  و سالیانه 
مبنایي براي قرارداد سال بعد او خواهد بود. این مدل بسیاري 
از مشکلات ناشي از وضع فعلي ما را برطرف مي کند و البته 
نقایصي هم دارد که خارج از ظرفیت این گزارش است. درباره 
مدل پرداخت ثابت سالیانه باید بررسي بیشتر و برنامه ریزي 
مناسب انجام شود و در صورت تأمین نظرات ذینفعان در یک 
یا دو بیمارستان به صورت پایلوت اجرایي شود. براي کارکنان 
نیز مشابه همین مدل قابل اجراست و به طور طبیعي هر چه 

مجموعه بیمارستان بهتر و بیشتر کار کند درآمد 
همه افراد بالاتر خواهد رفت. موضوع دیگري که به دنبال 

این بحث مطرح مي شود تعادل پرداخت کارکنان ستادي و 
اعضاي هیئت علمي غیر بالیني است چراکه ما در یک مجموعه 
با هم کار مي کنیم و حفظ تعادل بین دریافتي افراد با سطوح 

مشابه مطلب قابل تأملي است.
2- نکته بسیار مهم که یک مسئله جدي اجتماعي است توجه 
بیش ازحد جامعه ما به درآمد است. در جایي به نقل از یک 
کارشناس خارجي خواندم که وقتي از مردم ایران سؤال کنید 
چه هدفي دارند عموماً افزایش درآمد را بیان مي کنند بدون 
اینکه هدف بعدي روشني از این افزایش درآمد داشته باشند. 
من کاملًا متوجه هستم که فشار تأمین هزینه هاي زندگي به 
دلایل متعدد ازجمله تورم و رکود و تحریم و شاید ده ها مسئله 
دیگر بر بعضي خانوارها کم نیست اما واقعیت خارجي موجود 
نشان مي دهد که زندگي روزمره متوسط مردم علیرغم این 
فشارها خیلي هم با زحمت همراه نیست و اکثریت جامعه قادر 
به تأمین مایحتاج خود و حتي کمي بیش از آن )مثل انواع 
گوشي تلفن همراه جدید و اتومبیل شخصي براي خانواده( 
هستند. تأکید مي کنم اقشار ضعیف و محرومي وجود دارند 
که براي کوچک ترین امور زندگي دچار مشکل هستند و من 
به خوبي و از نزدیک شاهد مشکلات ایشان هستم اما این واقعیت 
رایج افراد شاغل و بخصوص کارکنان دانشگاه ما نیست گرچه 
ممکن است موارد خاصي وجود داشته باشند. در مورد پزشکان 
هم با اینکه به علت زمان طولاني تحصیلات بدون درآمد، از 
روند عادي زندگي عقب هستند اما درآمد فعلي به صورتي 
نیست که نتوانند نیازهاي خود را تأمین نمایند و براي برخي 

فراتر از آن هم هست.
اکنون بیایید از منظر دیگري به موضوع نگاه کنیم. ما در کشوري 
مثل ایران با تمام مختصات طبیعي و سیاسي و جمعیتي آن، 
عموماً با تلاش زیاد در سازماني مانند دانشگاه علوم پزشکي 
تهران مشغول به کارشده ایم و علیرغم تمام نارضایتي هایي که 
مطرح مي کنیم اصرار داریم که براي بستگان و دوستان خود 
در این سازمان شغل پیدا کنیم! بخصوص کارکنان قراردادي 
دانشگاه که عموماً جزء ناراضیان و خواستار تغییرات در نحوه 
متقاضیان  مهم ترین  از  مزایاي خود هستند  و  به کارگیري 
کار براي بستگان خویش مي باشند. چرا نقاط مثبت شرایط 



ت

موجود را ندیده بگیریم و همواره در ذهن خود و 
گفتگو با اطرافیان به نقاط منفي بپردازیم؟ من اصلًا قصد 
نصیحت ندارم ولي شواهد متعددي وجود دارد که خوشحالي 
ندارد چراکه  با درآمد  رابطه مستقیمي  از زندگي  و رضایت 
احساس رضایت یا اندوه و غم از درون ما نشأت مي گیرد نه 
از بیرون. مثال هاي متعدد رضایت از زندگي در عین مضیقه 
مالي و مثال هاي فراوان از نارضایتي از تمام زندگي در عین 
و شما هم حتماً  دارد  وجود  اطراف من  در  گشاده دستي 
دیده اید. بیایید ضمن تعقیب خواسته هاي خود و تلاش براي 
بهبود معیشت خانواده، به حقیقت زندگي خود نگاه دوباره اي 
بکنیم و براي آنچه از نعمات بي حساب ازجمله پدر و مادر، 
همسر و فرزندان، دوستان خوب و شغل مناسب از خداوند 
بزرگ دریافت کرده ایم شکرگزار باشیم که من از کفران نعمت 
به شدت بیمناکم. ما تنها دو راه در پیش داریم: همیشه با خود 
و دیگران از مشکلات و کمبودها و نواقص صحبت کنیم و 
با ناراحتي و اندوه پراکنده شویم یا اینکه با رضایت از آنچه 
به لطف خداوند به دست آورده ایم براي رفع نواقص و معاش 
بهتر تلاش کنیم. راه اول جز ضرر فردي و اجتماعي نتیجه اي 
ندارد و راه دوم گشوده شدن درهاي رحمت حضرت حق را که 
ن ربکّم لإن شکرتم لأزیدنکّم و لإن کفرتم ان  فرمود: »و اذ تأذًّ

عذابي لشدید«)سوره ابراهیم- آیه 7(.
شکر نعمت، نعمتت افزون کند کفر، نعمت از کفت بیرون کند

Á رويدادها
لدني  دکتر حسین  مرحوم  دانشگاه  فقید  همکار  درگذشت 
استاد دانشکده بهداشت، بعد از یک دوره طولاني بیماري در 
تیرماه از حوادث ناخوشایند بود. براي بازماندگان ایشان صبر 

و براي روح آن مرحوم آرامش طلب مي کنم.
در هفته آخر ماه مبارک در خدمت وزیر محترم بازدید سرزده اي 
از اورژانس بیمارستان دکتر شریعتي داشتیم که تا ساعت 2 
بامداد طول کشید. طبق معمول اورژانس بسیار شلوغ بود و 
با  برابر ظرفیت.  دو  یعني  اشغال تخت حدود 2٠٠% داشت 
و  همراهان  اعتراضات  هاشمي هم سیل  دکتر  آقاي  حضور 
ناشي  عمدتاً  که  موجود  به مشکلات  نسبت  بیماران  بعضي 
از تراکم بیش ازحد مراجعان بود شروع شد. فرداي آن شب 
هم از ساعت 22:٣٠ تا 2 بامداد همراه با معاونین درمان و 

آموزشي دانشگاه و رؤساي بیمارستان هاي دکتر شریعتي و 
بررسي مشکلات  براي  وزیر جلسه اي  دفتر  در  امام خمیني 
داشتیم.  هاشمي  دکتر  آقاي  با حضور  بزرگ  اورژانس هاي 
البته از آغاز سال 94 بررسي مبسوطي درباره اورژانس هاي 
بیمارستاني توسط معاونت درمان دانشگاه شروع شده است و 
خانم دکترعلي پور گزارش آن را به هیئت رئیسه دانشگاه ارائه 
کرده بودند که به طور خلاصه در جلسه وزارت نیز مطرح شد. 
امیدوارم این توجه ویژه جناب وزیر بتواند ما را براي کاهش 
مشکلات اورژانس ها که بسیار پیچیده و جدي است کمک 
کند. البته رسانه اي شدن تیتر »مهلت دوهفته اي براي حل 
باعث حواشي  مشکلات اورژانس هاي پرازدحام تهران« 
نامناسبي شد اما اصل موضوع نباید تحت تأثیر آن قرار گیرد.
طوفان و سیل روزهاي پایان ماه در دو استان تهران و البرز 
منجر به فوت تعدادي از هم وطنان شد که حادثه ناگواري بود. 
برخي سازمان هواشناسي را در میزان خسارت مقصر دانستند 
اما وقتي صحبت از پیش بیني مي کنیم باید بدانیم که داراي 
ما  ابزارهاي  امیدواریم  از خطا هم هست.  ضریب مشخصي 

ضریب اطمینان بیشتري ایجاد کند.

Á حوا3ي
در تعطیلات سه روزه عید فطر امکان سفري همراه با خانواده به 
شهر مشهد فراهم شد. اگرچه سرماخوردگي شدید خانوادگي 
در روز عید به من رسید و باعث محدودیت شد، اما فرصت 
مغتنمي بود براي استمداد از امام رئوف مدفون در خراسان. 
محل اقامت یک آپارتمان کوچک متعلق به یکي از اقوام بود، 
بدون تلویزیون و اینترنت و تا حرم حدود 2٠ دقیقه پیاده. 

زیارت مشهد همیشه روحیه بخش و شادي آفرین است.
مشکل ورزش در ماه رمضان جدي تر مي شود و براي من مساوي 
تعطیلي کامل بود. باید براي مردادماه برنامه جدي تري تنظیم 

شود و امیدوارم بتوانم نمره منفي این ماه را جبران کنم.
براي شما و خانواده هاي محترمتان ایام خوشي را در تابستان 
مرخصي خود  از  مي کنم  تأکید  مجدداً  و  مي کنم  آرزو   94
براي در کنار خانواده بودن در سفر یا حضر حداکثر استفاده 
را ببرید که این یک نیاز قطعي براي تمام افراد خانواده است.
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